

INTERNATIONAL STANDARD NORME INTERNATIONALE

ISO
8604

First edition
Première édition
1988-08-15



INTERNATIONAL ORGANIZATION FOR STANDARDIZATION
ORGANISATION INTERNATIONALE DE NORMALISATION
МЕЖДУНАРОДНАЯ ОРГАНИЗАЦИЯ ПО СТАНДАРТИЗАЦИИ

**Plastics — Prepregs — Definitions of terms and
symbols for designations**

**Plastiques — Préimprégnés — Définitions de termes
et symboles pour les désignations**

(<https://standards.iteh.ai>)
Document Preview

[ISO 8604:1988](https://standards.iteh.ai/catalog/standards/iso/93714206-7893-45f3-9454-c54c364620ff/iso-8604-1988)

<https://standards.iteh.ai/catalog/standards/iso/93714206-7893-45f3-9454-c54c364620ff/iso-8604-1988>

Reference number
Numéro de référence
ISO 8604: 1988 (E/F)

Foreword

ISO (the International Organization for Standardization) is a worldwide federation of national standards bodies (ISO member bodies). The work of preparing International Standards is normally carried out through ISO technical committees. Each member body interested in a subject for which a technical committee has been established has the right to be represented on that committee. International organizations, governmental and non-governmental, in liaison with ISO, also take part in the work. ISO collaborates closely with the International Electrotechnical Commission (IEC) on all matters of electrotechnical standardization.

Draft International Standards adopted by the technical committees are circulated to the member bodies for approval before their acceptance as International Standards by the ISO Council. They are approved in accordance with ISO procedures requiring at least 75 % approval by the member bodies voting.

International Standard ISO 8604 was prepared by Technical Committee ISO/TC 61, *Plastics*.

<https://standards.iteh.ai/>

Avant-propos

L'ISO (Organisation internationale de normalisation) est une fédération mondiale d'organismes nationaux de normalisation (comités membres de l'ISO). L'élaboration des Normes internationales est en général confiée aux comités techniques de l'ISO. Chaque comité membre intéressé par une étude a le droit de faire partie du comité technique créé à cet effet. Les organisations internationales, gouvernementales et non gouvernementales, en liaison avec l'ISO participent également aux travaux. L'ISO collabore étroitement avec la Commission électrotechnique internationale (CEI) en ce qui concerne la normalisation électrotechnique.

Les projets de Normes internationales adoptés par les comités techniques sont soumis aux comités membres pour approbation, avant leur acceptation comme Normes internationales par le Conseil de l'ISO. Les Normes internationales sont approuvées conformément aux procédures de l'ISO qui requièrent l'approbation de 75 % au moins des comités membres votants.

La Norme internationale ISO 8604 a été élaborée par le comité technique ISO/TC 61, *Plastiques*.

Plastics — Prepregs — Definitions of terms and symbols for designations

1 Scope

This International Standard defines, in English and French, the terms and symbols used in the designation, production and use of crosslinkable prepregs.

2 Normative reference

The following standard contains provisions which, through reference in this text, constitute provisions of this International Standard. At the time of publication, the edition indicated was valid. All standards are subject to revision, and parties to agreements based on this International Standard are encouraged to investigate the possibility of applying the most recent edition of the standard listed below. Members of IEC and ISO maintain registers of currently valid International Standards.

<https://standards.itih.ai/catalog/standards/iso/93714206-8604:1988>

ISO 472 : 1988, *Plastics — Vocabulary*.

3 Terms and definitions (see also ISO 472)

3.1 General

3.1.1 prepreg: An admixture of resins (with or without fillers), additives, and reinforcements in woven or filamentous form, ready for moulding. [ISO 472.]

3.1.2 thermosetting moulding material: A material capable of being changed into a substantially infusible and insoluble product when cured by heat or by other means, such as radiation, catalysts, etc.

3.2 Materials used

3.2.1 resin matrix: A thermosetting moulding material.

3.2.2 reinforcement: A material (natural or synthetic), usually fibrous, added to a resin mainly to improve mechanical properties.

Plastiques — Préimprégnés — Définitions de termes et symboles pour les désignations

1 Domaine d'application

La présente Norme internationale définit, en anglais et en français, les termes et les symboles utilisés dans les désignations, la fabrication et l'emploi des préimprégnés thermodurcissables.

2 Référence normative

La norme suivante contient des dispositions qui, par suite de la référence qui en est faite, constituent des dispositions valables pour la présente Norme internationale. Au moment de la publication de cette norme, l'édition indiquée était en vigueur. Toute norme est sujette à révision et les parties prenantes des accords fondés sur cette Norme internationale sont invitées à rechercher la possibilité d'appliquer l'édition la plus récente de la norme indiquée ci-après. Les membres de la CEI et de l'ISO possèdent le registre des Normes internationales en vigueur à un moment donné.

ISO 472 : 1988, *Plastiques — Vocabulaire*.

3 Termes et définitions (voir aussi ISO 472)

3.1 Termes généraux

3.1.1 préimprégné: Mélange de résines (avec ou sans charges), d'additifs et renforts sous forme de tissus ou de filaments, prêts à mouler. [ISO 472.]

3.1.2 matière à mouler thermodurcissable: Matériau susceptible d'être transformé en un produit essentiellement infusible et insoluble lorsqu'il est traité par la chaleur ou par d'autres moyens tels que radiations, catalyseurs, etc.

3.2 Matières utilisées

3.2.1 résine matrice: Matériau thermodurcissable moulable.

3.2.2 renfort: Matière (naturelle ou synthétique), en général fibreuse, ajoutée à une résine en vue d'améliorer principalement les propriétés mécaniques.

3.2.3 additive: Any substance added to polymers to improve or modify one or more properties.

NOTE — In a narrow sense, the term *additive* includes only ingredients added in small amounts; in such cases the term *modifier* is used for an ingredient added in relatively large amounts. [ISO 472.]

3.2.4 filler: A relatively inert solid material added to a plastic to modify its strength, permanence, working properties or other qualities, or to lower costs. [ISO 472.]

3.2.5 pigment: A substance, generally in the form of fine particles, that is substantially insoluble and is used because of its colour or decorative properties.

3.2.6 thickening agent: Material added to increase the viscosity by chemical reaction with the resin.

3.3 Types of product

3.3.1 pre-impregnated roving: Continuous roving that has been impregnated with a thermosetting resin system in which the thickening has been obtained by curing to "B" stage and/or by evaporation of solvent.

NOTE — Prepreg rovings are supplied on spools, and are capable of being moulded or laminated under heat and pressure.

3.3.2 pre-impregnated fabric: Woven fabric that has been impregnated with a thermosetting resin system in which the thickening has been obtained by curing to "B" stage and/or by evaporation of solvent.

NOTE — Prepreg fabrics are supplied in either single- or multi-layer sheets or rolls. The multi-layers are pre-plyed either face-to-face or face-to-back in build-up. They are capable of being moulded or laminated under heat and pressure.

3.3.3 pre-impregnated mat: A mat prepared from directional or random fibre reinforcement, with or without fillers or additives, impregnated with a thermosetting resin system and capable of being moulded or laminated under heat and pressure and of which the thickening has been obtained by curing to "B" stage and/or by evaporation of solvent.

3.3.4 uni-directional prepregs: Continuous roving that has been aligned side by side in one direction and then impregnated with a thermosetting resin system to form a continuous sheet of material and of which the thickening has been obtained by curing to "B" stage and/or by evaporation of solvent.

NOTE — The resin is applied from a melt or from solution and is of a suitable viscosity to hold the fibres in place. Uni-directional prepregs are supplied either in sheets or on spools, interleaved with non-contaminating carrier material, and are capable of being moulded or laminated under heat and pressure.

3.2.3 additif; adjuvant: Toute substance ajoutée aux polymères pour en améliorer ou en modifier une ou plusieurs propriétés.

NOTE — En un sens restrictif, le terme *additif* ne comprend que des ingrédients ajoutés en petites quantités; dans ce cas, le terme *modificateur* est utilisé pour un ingrédient ajouté en quantité relativement importante. [ISO 472.]

3.2.4 charge; matière de charge: Matière solide relativement inerte, ajoutée à un plastique, destinée à modifier sa résistance, sa stabilité, ses propriétés de mise en œuvre ou ses autres caractéristiques, ou à en réduire le coût. [ISO 472.]

3.2.5 pigment: Substance pratiquement insoluble, généralement formée de fines particules, utilisée pour sa couleur et ses propriétés décoratives.

3.2.6 agent épaississant: Matière ajoutée pour accroître la viscosité du milieu par réaction chimique sur la résine.

3.3 Types de produit

3.3.1 stratifil préimprégné: Stratifil imprégné d'un système de résine thermodurcissable dont l'épaississement a été obtenu par passage à l'état B et/ou par évaporation de solvant.

NOTE — Les stratifils préimprégnés sont livrés sur bobines. Ils peuvent être réticulés au moulage sous l'action de la chaleur et de la pression.

3.3.2 tissu préimprégné: Tissu imprégné d'un système de résine thermodurcissable dont l'épaississement a été obtenu par passage à l'état B et/ou par évaporation de solvant.

NOTE — Les tissus préimprégnés sont livrés en feuilles individuelles ou multicouches, ou en rouleaux. Dans les rouleaux multicouches, les couches de tissu peuvent être disposées vis-à-vis ou non. Ils peuvent être réticulés au moulage sous l'action de la chaleur et de la pression.

3.3.3 mat préimprégné: Mat préparé à partir d'un renfort fibreux orienté ou réparti au hasard, avec ou sans les charges ou les additifs, imprégné avec un système de résine thermodurcissable et dont l'épaississement a été obtenu par passage à l'état B et/ou par évaporation de solvant. Ils peuvent être réticulés au moulage sous l'action de la chaleur et de la pression.

3.3.4 préimprégné unidirectionnel: Stratifil continu aligné parallèlement et imprégné ensuite avec un système de résine thermodurcissable pour former une feuille continue de matériau et dont l'épaississement a été obtenu par passage à l'état B et/ou par évaporation de solvant.

NOTE — La résine est appliquée à l'état fondu ou en solution, à une viscosité convenable pour maintenir les fibres en place. Les préimprégnés unidirectionnels sont fournis en feuilles ou en bobines, avec un intercalaire de protection réalisé dans un matériau non contaminant. Ils peuvent être réticulés au moulage sous l'action de la chaleur et de la pression.